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 رضا مسلمی زاده
فقر و تبعیض دردهای جانکاهی  

کنار  را  تعارف  اگر  و  هستند 
بگذاریم، جامعه ی امروز ایران از هر 
دوی آنها رنج می برد. رویدادهای 
طبقه ی  شده  باعث  اقتصادی 
روز به روز  اجتماعی  متوسط 
کوچک تر و بر تعداد فقرا افزوده شود. این واقعیت را می توان 
از مقایسه حوادث خرداد 88 و دی ماه 96 هم مشاهده کرد. 
اگر 88 را کنشگری خیابانی طبقات متوسط در پیگیری 
مطالبات سیاسی شان بدانیم، قطعا کنشگران دی ماه 96 با 
دغدغه های معیشتی به خیابان ها آمده بودند. البته احتمالا 
تعدادی از آنها هم در 88 جزو طبقه متوسط بودند و چند 
سال بعد غم نان اولویت مهم تر زندگی شان شده بود. باید 
بپذیریم که گروه های تهیدست و فرودست شهری مهم ترین 
بازیگران کنش های خیابانی از سال 96 تا کنون هستند و 
شکل و جنس کنش های شان با طبقات متوسط متفاوت 
است. اعتراض به گرانی بنزین هم از همین سنخ است. 
»خودانگیختی« ویژگی بارز جنبش تهیدستان است و فقدان 
رهبری امکان سوءاستفاده را  برای برخی فرصت طلبان و 
اشرار فراهم می آورد و آنها را به سمت و سوی خشونت و 
شرارت می کشاند. پادزهر آن هم به رسمیت شناختن حق 

اعتراض برای به جان آمدگان از اوضاع اقتصادی است.

حوادث کنونی نشان از دیوار بلند بی اعتمادی میان دولت 
وملت دارد. دولتی که در نیمه شبان شهروندان را غافلگیر 
می کند، نمی تواند از آنها توقع خویشتند اری داشته باشد. 
اینگونه غافلگیر کردن ولی نعمتان کجا می تواند این باور را در 
مردم ایجاد کند که این تصمیم به نفع توده های مستضعف 
ایشان  به جیب  مذکور  درآمد  است  قرار  و  گرفته شده 
بازگردد. در بین معترضان چرا هیچ کدام از آن اقشار مرفه 
که قرار است حق مردم را از ایشان بگیرید، دیده نمی شود؟

مطمئنا این تصمیم به سه برابر شدن قیمت بنزین و حوادث 
ناشی از آن چیزهایی را در عرصه ی سیاست ایران تغییر 
خواهد داد که اولین نشانه های آن در انتخابات مجلس 
بروز خواهد کرد. اگر حوادث دی ماه 96 با بهت و سکوت 
گروه های سیاسی همراه بود، حوادث روزهای گذشته اما 
مسیری دیگرگونه یافته است. بخشی از اصلاح طلبان در 
روزهای اخیر نسبت به این تصمیم و شیوه ی اجرای آن و 
نحوه مقابله با اعتراضات موضعی متفاوت با دولت گرفته اند 
که نشانه ی پایان حمایت و ائتلافی است که در شش سال 
گذشته میان اصلاح طلبان و اعتدالیون برقرار بود. بخشی 
دیگر اما بر عهد خویش با اعتدال گرایان استوار مانده اند و 
احتمال در باخت بزرگی که در انتظار دولتیان نشسته اند، 

شریک خواهند گشت.
اگرچه بازنده بزرگ غائله ی بنزین دولت روحانی است اما از 

این شعله آبی برای کسی گرم نخواهد شد.

سرمقاله

نشستن به خاک سياه را شنيده ای؟
 پاسارگاد

»چرا اداره برق توجه ای به معابر تاریک شهر 
نمی کند، وضعیت روشنایی معابر شهر اصلا خوب 
نیست، بسیاری از بلوارها، خیابان ها و کوچه ها با 
تاریک هستند یا نورکافی ندارند، و این باعث ناامنی 
و بروز تصادفات می شود، واقعا شب ها اگر کسی 
لباس تیره پوشیده باشد اصلا قابل دید نیست.« 
این یکی از ده ها پیامی است که بارها به نشریه 

ارسال شده است. 
رییس اداره برق با بیان اینکه در زمینه تاریکی 
معابر کاملا حق با مردم است، گفت: »متاسفانه در 
این مدت اخیر قصه ی پر غصه ی سرقت کابل ها 
هم چنان ادامه دارد و کاری هم نمی توان کرد. شما 
اگر دقت کرده باشید بلوارهایی که قبلا خاموش 
بودند ما الان داریم کابل هوایی می کشیم مثل 
بلوار مهدیه، بلوار فاطمیه، بلوار سلیمان خاطر، 
بلوار قائم ، بلوار ابن سینا و... در این  بلوارها مدام 
سرقت کابل انجام می شد و ما با رایزنی توانستیم 
کابل های مسی را حذف و کابل های خودنگهدار یا 
آلمنیومی به صورت هوایی جایگزین کنیم، سایر 
قسمت ها و بلوارهای شهر هم در برنامه ی کارمان 
قرار دارد.« رضا سلمانی معتقد است؛ علت اصلی 
زیاد بودن خاموشی ها در شهر فقط سرقت کابل 
روشنایی ست؛ »متاسفانه سرقت ها چندین بار در 
یک منطقه اتفاق می افتد، مثلا امروز می آیند 
10 متر، 5 متر می چیدند دوباره روز بعد 5 متر 
دیگر، وقتی 5 متر کابل روشنایی سرقت شود 
کل منطقه خاموش می شود. ما می آییم درست 
می کنیم دوباره 5 متر بعدی را سرقت می کنند و 
این قصه مرتب تکرار می شود. مدام تکرار تکرار، تا 
بلاخره ما با کرمان مکاتبه کردیم و با رایزنی هایی 
که انجام دادیم توانستیم کابل  بخشی از بلوارها را  

را تغییر دهیم«. 

سلمانی گفت: تا الان حدود 5 هزار متر کابل 
عوض کرده ایم، به هر حال این سرقت ها هزینه، 
اعتبار همه چیز را از بین می برند، شما فکر کنید 
ما به جای اینکه برویم جاهایی که مشکل داریم را 
حل کنیم باید مدام سرقت ها را رفع کنیم. او در 
پاسخ به این سوال که تاریکی معابر به جز سرقت ها 
به فرسودگی شبکه مرتبط نیست، گفت: » نه اصلا. 
ما الان نزدیک به 500 دستگاه چراغ در سطح 
شهر داریم نصب می کنیم. همچنین 1000 تا 

2000 تا تعمیرات هم در برنامه داریم«. 
وضعیت  است  معتقد  برق  اداره  رییس 
روشنایی شهر بهتر شده است؛»ما باز هم نگران 
هستیم چون سرقت ها ادامه دارد. شخصا هرشب 
از سطح شهر بازدید دارم، یک شب رفتم بلوار 
امام رضا دیدم یک قسمت از آن خاموش است 
زنگ زدم مسئول روشنایی گفت این قسمت 
شب گذشته کابلش به سرقت رفته است، شب 
بعد دوباره رفتم دیدم تیکه بعدی بلوار باز خاموش 

است پرسیدم چرا این تیکه خاموش است گفت 
این قسمت هم کابل هایش را سرقت کرده اند«. 
وی افزود: سرقت ها هزینه بر هستند و در زمینه 
روشنایی و جایگزین کردن کابل های برق هیچ 
هزینه ای از مردم نمی گیریم. و مشارکتی انجام 

نمی شود.
او بابیان اینکه نصب روشنایی معابر تاریک در 
الویت مان قرار دارد، گفت: »تا الان 10-12 بلوار 
که خاموشی داشتند نزدیک به 6-7 مورد از آن ها 

انجام شده است انشالا بقیه هم در اولویت قرار 
می دهیم«. 

برق هزینه سالانه چراغ ها و  اداره  رییس 
روشنایی معابر را بین یک تا 2 میلیارد تومان 
اعلام می کند؛» امسال هزینه روشنایی معابرمان 
به خاطر بحث سرقت کابل های برق از دو میلیارد 
بیشتر است و همین عامل باعث می شود ما 
توسعه روشنایی کمتری داشته باشیم. یعنی 
به جای اینکه در جاهایی که روشنایی نداریم 
یا  بگذاریم   جدید  چراغ  بگذاریم،  روشنایی 
روشنایی یک بلوار جدید را انجام دهیم مجبوریم 
برویم ابتدا خرابی ها را درست کنیم.« او می گوید 
برای جلوگیری از سرقت کابل ها هیچ راهی به جز 
دستگیری سارقان وجود ندارد؛»از ابتدای امسال تا 
پایان شهریورماه یعنی در نیمه اول امسال نزدیک 
به دو هزار متر شبکه فشار ضعیف یعنی روشنایی 
شرقت داشتیم و سه تن سیم مسی به سرقت 
رفته است تا الان که این آمار بیشتر شده است. 
این ها از نظر برآورد ریالی شاید ارزشی نداشته 
باشند ولی چون ما دیگر نمی توانیم سیم مسی 
جایگزین کنیم و به جای آن ها باید کابل بکشیم 
وقتی قرار است کابل بکشیم یک رشته نمی توانیم 
کابل بکشیم باید کل سیم ها آن منطقه و شبکه 
را جمع کنیم و کابل آلومنیومی بکشیم و هزینه ها 

بیشتر می شوند«. 
سلمانی با اشاره به شروع فصل سرما می گوید: 
»متاسفانه سال های قبل هم تجربه نشان داده 
است در زمستان سرقت کابل ها بیشتر از تابستان 
است، معمولا چون در زمستان هوا سرد است 
مردم کمتر در کوچه خیابان هستند و معابر 
خلوت ند، در خانه ها هم کمتر به برق نیاز دارند 
و برق هم که نصف شب در اثر سرقت کابل قطع 

شود شاید متوجه نشوند«. 

 پاسارگاد
دوشنبه ی هفته گذشته جلسه شورای شهر 
به موضوع سگ های ولگرد و معضلی که این 
حیوانات برای شهر سیرجان به وجود آورده اند، 
اختصاص داشت. در این جلسه معاون خدمات 
دامپزشکی،  اداره  رییس  و  شهرداری  شهری 
رییس سازمان پسماند و همچنین پیمانکار طرح 
جمع آوری و زنده گیری سگ های ولگرد و نماینده 
انجمن حمایت از حیوانات حضور داشتند تا با تبادل 
نظر و ارایه راهکار این موضوع را بررسی کنند و 
چاره ای برای آن بیاندیشند. در همین راستا با 
اعضای شورای شهر صحبت کردیم تا نظرات آن ها 
را در رابطه با چگونگی ساماندهی این حیوانات جویا 

شویم:
تعداد  خواسته ایم  پيمانکار  از   

اکيپ های سگ گيری را زیاد کند
رییس  صادقی  امین 
شورای شهر می گوید بحث 
یک  از  ولگرد  سگ های 
بحث فراتر رفته و تبدیل 
به یک معضل و بحران شده 
است. وی ادامه داد: »به گفته ی رییس دامپزشکی 
حدود 8 تا 10 هزار سگ در سطح شهرستان 
وجود دارد. جلسه ای با حضور پیمانکار، شهرداران 
شهرهای اقماری و بخشدار و کسانی که متعلق به 
شهرستان هستند و سگ در محدوده شهری آن ها 
وجود دارد، تشکیل شود. سگ به سمتی می آید 
که غذا پیدا کند. این شهر تالار و کشتارگاه دارد و 
مردم مهربانی دارد که به سگ ها غذا می دهند. اگر 
هر  کسی در محدوه شهر اقماری خودش سگ ها 
را کنترل کند، در نتیجه حجم زیادی سگ وارد 
سیرجان نمی شود و شهرداری راحت تر می تواند 
قرار شد شهرداری  را ساماندهی کند.  سگ ها 
سیرجان از پیمانکار بخواهد که تعداد اکیپ های 

سگ گیری را زیاد کند«. 
صادقی گفت باید به دنبال راهکار درست 
و اجرایی کردن آن باشیم و با کشتن سگ ها 

صددرصد مخالفت دارد.
 باید حقوق حيوان ها و انسان ها را با 

هم در نظر بگيریم
خدامی  حسن 
نایب رییس شورای اسلامی 
گفت:  این باره  در  شهر 
»جمعیت  سگ های ولگرد 
شده  زیاد  سیرجان  در 
است. موضوعی که در بررسی ها مطرح شده این 
است که از بعضی جاها و بخش ها و روستاهای 
اطراف این سگ ها را در شهر خالی کردند ولی 
این موضوع نمی تواند زیاد صحت داشته باشد«. 
جمعیت  شدن  زیاد  عمده ی  عامل  خدامی 
سگ ها را غذا دادن شهروندان به سگ ها می داند 
و می گوید: »دین اسلام سفارش می کند باید به 

حیوانات رسیدگی شود. این حیوانات حق حیات 
دارند و کسی نمی تواند حق حیات  و آزادی شان 
را بگیرد. از دیدگاه اسلام حتی نگه داشتن پرنده 
در قفس موضوع جالبی نیست و پرنده حق دارد 
در طبیعت و آزاد باشد. کلا حیوانات این حق را 
دارند و سفارش دین اسلام است و ما هم تابع 
است  حیوانی  هم  هستیم. سگ  اسلام  دین 
که حق حیات و آزادی دارد و کسی نمی تواند 
زندگی اش را بگیرد و آزادیش را محدود کند اما 
با توجه به وضعیتی که الان داریم موضوع غذا 
دادن به سگ ها درب خانه و این  طرف و آن 
طرف با حقوق انسان ها در تعارض است. افرادی 
که می خواهند این عمل مستحب را انجام بدهند 
در سایتی که برای غذا دادن به سگ ها ساخته 
شده به آن ها غذا بدهند و این کار را در شهر انجام 
ندهند. شهر جای نگهداری سگ نیست«. وی 
در جواب اینکه چرا مردم به سگ ها غذا ندهند، 
گفت: »اصلا چنین حرفی نمی زنم که مردم به 
سگ ها غذا ندهند ولی جای مناسب به این ها 
غذا بدهند. اصلا نمی گویم که به این حیوان ها 
رسیدگی نشود«. نایب رییس شورای شهر بیرون 
گذاشتن زباله ها را خارج از منزل و در ساعتی 
که زمان جمع آوری زباله ها نیست، عامل دیگر 
ازدیاد سگ ها در شهر دانست. خدامی معتقد 
است سگ ها باید جمع آوری شوند؛ »پیمانکاری 
که با شهرداری قرارداد بسته است یا شهرداری 
قراردادش را لغو کند یا خودش اعلام کند من 
کار  این  باشد،  پیمانکار  این  اصلا  نمی توانم. 
انحصاری نیست. اگر یک پیمانکار نمی تواند چند 
پیمانکار اضافه شود. ما به شهرداری اعلام کردیم 
چند پیمانکار دیگر پیدا کند حال از طریق سامانه 
ستاد یا... حتی اعلام کردیم در شورا مصوب کنیم 
شهرداری با ترک تشریفات پیمانکار بگیرد. ممکن 
است کسی جانش را از دست بدهد و نباید ساده 
از کنار این موضوع رد شویم«. او به دستور العمل 
وزارت کشور اشاره کرد: »سگ هایی که بیماری 
خاص و خطرناکی  مثل هاری و... دارند، مرگ 
ترحمی برای این ها مشخص شود و مابقی که 
سالم اند و نژاد دارند به افراد متقاضی داده شوند. 
بقیه هم باید عقیم سازی و نگهداری شوند«. 
نایب رییس شورا ادامه داد: »از یک طرف اسلام 
می گوید حقوق حیوانات و از طرفی هم طبق 
روایت پیامبر)ص(، در خانه ای که سگ وارد شود، 
ملائکه وارد نمی شوند. اسلام راهکار به ما داده 
است. هر چیزی را باید در جای خودش حفظ 
و نگهداری کنیم. برای مردم بیماری و مشکل 
پیش نیاوریم. به وجود آوردن بیماری برای مردم 

حق الناس است. باید حقوق حیوان ها و انسان ها 
را با هم در نظر بگیریم. ممکن است گاز گرفتگی 
پیش بیاید که این مورد زیاد و آمارش هم بالا 
است. بهداشت اعلام کرده هر گازگرفتگی نزدیک 
5 میلیون تومان جهت واکسن ها برای بهداشت 

هزینه دارد«.
شما طرف دار معدوم کردن سگ های ولگرد 
هستید؟ خدامی پاسخ داد: »از روز اول هم ما این 
نظر را نداشتیم«. وی راهکار را در بردن سگ ها 
به سایت اعلام کرد: »باید سگ ها را در جای 
مخصوص و بیرون شهر نگهداری کرد. مردم باید 
همکاری کنند. باید برای مردم فرهنگ سازی کنیم 

که هر کاری را در جای خودش انجام دهند«. 
من با عقيم سازی سگ های سالم   

موافق هستم
طاهره جهانشاهی دیگر 
عضو شورای شهر نظرش 
کرد:  اعلام  پاسارگاد  به  را 
»آخرین تصمیم این است 
که سگ ها جمع آوری شوند 
ولی با حضور دامپزشک. اگر دامپزشک آن ها را تایید 
کند وارد سایت سگ ها می شوند ولی اگر دامپزشک 
سلامت آن ها را تایید نکند وارد سایت نمی شوند؛ 

بستگی به نظر دامپزشک دارد«. 
فکر می کنید دامپزشک چند درصد سگ ها 
را به عنوان سالم تایید کند تا وارد سایت شوند و 
عقیم سازی انجام  شود؟ »این را دیگر من نمی دانم 
واقعا نظر دامپزشک است. رییس دامپزشکی قول 
عقیم سازی را دادند؟ »بله. آقای دکتر زینلی قول 
دادند که در این زمینه با ما همکاری  کنند.« شما 
با معدوم سازی سگ ها مخالف هستید؟ »بله. من 
با عقیم سازی سگ های سالم موافق هستم.« فکر 
می کنید مشکلات با این راه حل تمام می شود؟ 
»فعلا بهترین راه حل همین است: جمع آوری، نظر 

دامپزشک، عقیم سازی«.
 سگ ها باید توسط دامپزشکی معاینه 

شوند 
عضو  زینلی  ابوذر 
شورای شهر با بیان مقدم 
و  روحی  آرامش  بودن 
روانی مردم نظرش رعایت 
حقوق حیوانات نیز هست؛ 
»حقوق  حیوانات این نیست که کاری به آن ها 
نداشته باشند. باید شهرداری پیمانکاران را بیشتر 
کند و اطلاع رسانی کند و از مردم برای غذا دادن 
و کمک به حیوانات کمک بگیرد«. زینلی گفت: 
»باید سگ هایی که جمع آوری می شوند به سایت 

بروند. اگر این سگ ها عقیم شوند تعداد زیادی باقی 
نمی ماند و می شود با کمک مردم در سایت از آن ها 
نگهداری کرد. سگ ها باید توسط دامپزشکی معاینه 
شوند و تعدادی را که مشکل دارند به سمت مرگ 
ترحمی ببرند«. زینلی هم مانند دیگر اعضای شورا 
با حیوان آزاری و خودسرانه معدوم کردن سگ ها در 

شهر مخالف است. 
 شهرهای اقماری هم موظف اند برای 

ساماندهی سگ ها اقدام کنند 
عیل  سما محمد ا
خواجویی عضو دیگر شورای 
شهر توضیحاتی در خصوص 
ولگرد  سگ های  معضل 
در  ولگرد  »سگ های  داد: 
سطح شهر زیاد است و باعث آزار و اذیت مردم 
و شهروندان می شوند. شهرداری وظیفه دارد در 
رابطه با ساماندهی و نگهداری سگ های بلاصاحب 
اقدام کند. سایتی هم در نظر گرفته اند و پیمانکاری 
گرفته اند که خودش جزو طرفداران حیوانات است 
ولی کار پیش نرفته و یک بحران پیش آمده 
است«. وی افزود: »در آخرین جلسه با اعضای 
شورا و پیمانکار و نماینده شان قرار شد شهرداری 
چند پیمانکار بگیرد و سوله ای بسازد. دکتر زینلی 
رییس دامپزشکی گفتند که داروی بی هوشی 
برای عقیم سازی به دلیل گرانی نمی دهیم و دارو 
نیست. در جلسه شورای شهرستان هم مطرح 
کردم که شورای شهرهای اقماری هم موظف اند 
برای ساماندهی سگ ها اقدام کنند«. خواجویی 
گفت: »با معدوم سازی سگ ها موافق نیستم و باید 
جمع آوری شوند. مصمم هستیم هرچه سریع تر این 
موضوع جمع شود. مردم از نظر بهداشت و سلامتی 
در خطر هستند. سگ کشی گناه دارد و اگر سگی 
بیمار و مشکل دار است باید با داروی بدون درد 

معدوم شود«.
با توجه به هزینه هایی که جمع آوری سگ ها 
دارد، فکر می کنید این کار عملی شود؟خواجویی 
پاسخ داد: »همه ی شهرداری ها مکلف هستند، 
هزینه ها را بپردازند. باید همه دست به دست هم 
بدهند تا این مشکل حل شود. از شهرهای اقماری 
هم سگ ها وارد شهر می شوند. چون در شهر غذا، 
رستوران، قصابی، کشتارگاه و مغازه های مرغ و 
ماهی زیاد است. الان گربه های شهر کم شده اند و 
وقتی گربه ها کم شوند موش ها زیاد می شوند. این  
زنجیره و چرخه باید بهم وصل باشد. پیگیر این 

کار هستیم و به زودی مشکل را حل می کنیم. 
عقيم سازی  و  جمع آوری  سگ ها   

شوند 

محمد عسکری عضو 
پاسارگاد  به  شهر  شورای 
سگ ها  »وجود  گفت: 
و  شده  معضلی  شهر  در 
بحث  در  شهرداری  اگر 
جمع آوری و ساماندهی سگ ها اقدام قطعی و 
جدی نداشته باشد شاید یک سری فاجعه در شهر 
پیش بیاید«. عسکری دلیل وجود زیاد سگ ها در 
سطح شهر را این گونه بیان کرد: »بیشتر ناشی از 
همین دلسوزی هایی است که مردم در سطح شهر 
انجام می دهند و به آن ها خوراک و غذا می دهند. 
مردم غذا را تحویل شهرداری، پیمانکار یا کسانی 
که دوست دار حیوانات هستند، بدهند تا سگ ها از 
سطح شهر جمع آوری شوند«. وی افزود: »یکی از 
تعهدات شهرداری تعیین جای مخصوص و پیمانکار 
برای این کار است. این مورد انجام شده ولی هنوز 
امکانات عقیم سازی و جداسازی محیا نشده است. 
قرار است یکی، دو پیمانکار دیگر اضافه شود و در 
منطقه یک و دو، سگ ها به طور قطعی جمع آوری 
شوند. قرار است امکانات آب، برق، حصارکشی و 
سایه بان را شهرداری انجام دهد. قطعا شهرداری به 
تنهایی نمی تواند این کار را انجام دهد«. عسکری 
جاهای  از  را  سگ ها  یک سری  است  معتقد 
دیگر در شهر رها می کنند و باید شهرداری های 
شهرهای اقماری و بخشداری ها سایتی راه اندازی 
کنند و سگ ها را جمع آوری و عقیم سازی کنند. 
سگ هایی هم که مشکل دارند، معدوم کنند«. وی 
نیز با معدوم سازی سگ ها مخالف است: »سگ ها 
حیواناتی زنده هستند و با کشتن آن ها به شدت 
مخالفیم. مگر اینکه سگی هار باشد و مشکل 
حادی داشته باشد و عواقب خطرناکی برای مردم 
داشته باشد. آن هم با تایید دامپزشکی باید باشد و 

دامپزشک تایید کند که مضر است«. 
 صددرصد با کشتن سگ ها مخالفيم

شهر  شورای  عضو  اسفندیارپور  مصطفی 
با  رابطه  در  سیرجان 
قضیه سگ های ولگرد به 
جلسات متعددی که شورا 
اختصاص  کار  این  برای 
و  می کند  اشاره  داده، 
می گوید: »این اولین بار نیست که جلسه تشکیل 
می دهیم. سگ ها درب منازل مردم هستند و 
باید مردم همکاری کنند. مردم احساسی هستند 
از یک طرف به سگ ها غذا می دهند و از طرفی 
هم مردم ناراحت اند که چرا سگ ها را جمع آوری 
نمی شوند. ممکن است سگ ها به مردم آسیب 
بزنند. در جلسه ای که هفته گذشته در شورا برگزار 
گردید، قرار شد با همکاری نیروی دریایی اقداماتی 
انجام شود و نیز با همکاری شهرداری های اطراف 
مثل نجف شهر، زیدآباد، پاریز و... این موضوع حل 
شود«. اسفندیارپور هم صددرصد با کشتن سگ ها 

مخالف است.

ریيس اداره برق در خصوص گلایه های مردم از تاریکی معابر سيرجان گفت

حق با مردم است

نظر اعضای شورای شهر در رابطه با معضل سگ های ولگرد سيرجان

موافق جمع آوری هستیم نه کشتن آن ها

نوشته هایی از سر دلتنگی

 محمدعلی آزادیخواه
 عاشقِ شاعری هستم که به جا 
و بایسته انسانی زنده و پویاست و 
رویدادهای درونیش هرگز ساختگی 

و قلابی نیست.
فرود  شاعری  به  تعظیم  سر   
می آورم که حسابی با هرزه پرستی 

و ولنِگاری در شعر در می افُتد.
و  تحوّلات  ولی  باشد  شاعر  انسانی  می تواند  چگونه   

دگرگونی های اجتماعش را نبیند و احساس نکند.
 شاعرِ گُل گلاب آن باغبان است که در هفتاد سالگی گردو 

می کارد و مرگ را هرگز باور ندارد.
 شاعری گُلِ گلاب است که باور دارد هیچ چیز زیبا تر از 
کشتزارِ زندگی نیست و جدیش می گیرد و اندر زمین فربه دِلِ 
این کشتمان تخم ِ خیر می پاشد. )زمین فربه دِل: پرُقوّت، 

حاصلخیز(
 شاعرِ قد برافراشته هرگز نمی نشیند برای چشم و ابرو و قد 

و بالای یار، اشک و آهِ زورکی و تصنعی صَرف کند.
 شاعرِ بیدار و هوشیار با سیاهی شب ستارگان را خیلی 

خوب می بیند و می شناسد.
 عاشق شاعری هستم که با درمان تعصّب هایش به نادانیش 

اعتراف می کند.
 عاشق شاعری هستم که آنگونه شایسته و بایسته می سراید 

تا هرگز دچارِ سکوتِ مرگ نشود.
 شاعری گُلِ گلاب است که دریایی می شنود و قطره ای 

می گوید.

 شعرِ شاعرِ خوب، زنَدِْ زنده ی زمانه است. )زنِد: تفسیر، شرح 
و بیان؛ مثلِ زندِ اوستا که تفسیرِ کتابِ مذهبیِ زرتشت است.(

 شعار برخی از مردم زمانه این است که دست درازی کن 
تا دستْ دراز نمانی!

 عزیزم، وقتی می خندی، معجزه ای!
زمین  هم  میلیونرها  نخوردی،  زمین  تو  تنها  عزیزم،   
خورده اند و می خورند و خواهند خورد و هرگز از زمین خوردن 

دست برنخواهند داشت.
 عاشق شاعری هستم که به ریشه های گونه گون بدبختی                                  ِ 

بدبخت ها می اندیشد.
 شاعر باشعور همیشه می گوید می شود ندانم، امّا نمی شود 

که نفهمم!
 شاعرِ قدبرافراشته و استوار نه از مردان منحنی است و نه 

هرگز خم می آورد.
 خوبیت ندارد شاعری اشک ریزان دنبال لبخندش بگردد.

 شعر شاعر خوش قلب خمیرمایه ی دوستی و محبت و 
مودّت است.

برخی از شاعران خوب مقصدشان مثل آتش، خاکسترشدن 
است.

 پاییز در برگ های خزان زده غرق می شود.
 به خیال گرگ ها، همه ی سگ ها هارند.

 نجوا فرزند ته تغاری فریاد است.
 در سفرِ تنهایی، خودم خودم را بدرقه کردم.

 پرواز در بال پرنده ی قفس مُرد.
 خنده ی تشنه ام، اشک می نوشد.

 عزیزِ باتمیز! خدا کند عوض شوی، نه، »عوضی«!

عزیزم، وقتی می خندی، معجزه ای!

عکس: امين ارجمند | پاسارگاد

مرمتِ  موضوعِ  هم  باز  پاسارگاد:   
شده  خبرساز  دکترصادقی،  مرحوم  خانه ی 
و  سیرجان  شهرِ  شورای  بار  این  است. 
شهرداری، عزم خود را جزم کرده اند تا غبار 
پاک  خاطره انگیز  خانه ی  این  چهره  ی  از  را 
کنند. اولین بار، امین صادقی، رییس شورای 
کرد  اعلام  و  رسانه ای  را  موضوع  این  شهر 
به دلیلِ توجه به یادگارهای فرهنگیِ شهر و 
هم چنین تجلیل از خدماتِ ماندگارِ مرحومِ 

و درمان،  دکتر صادقی در حوزه ی سلامت 
مرمت و نگهداری خانه ی وی در دستور کارِ 
کمیسیون فرهنگیِ شورا قرار گرفته است. 
در اولین قدم نیز، صبح شنبه، شهردار، رییس 
و برخی اعضای شورای شهر با همراهی مدیر 
مرکز سیرجان شناسی، سرپرست اداره میراث 
فرهنگی، نمایندگانِ آستان قدس و معاونت 
دانشکده علوم پزشکی و مجمع خیرین سلامت 
و هم چنین برخی فعالان فرهنگی در محلِ 

بحثِ  تا  شدند  جمع  دکتر صادقی،  خانه ی 
مرمت و بازسازی این خانه را مورد ارزیابی قرار 
دهند. در ابتدای این بازدید، ابوذر خواجویی، 
مدیر مرکز سیرجان شناسی، با تقدیر از شورای 
شهر و شهرداری به سبب توجه به مرمت و 
بازسازی خانه دکتر صادقی، گفت: این اتفاق 
بزرگ، ادای دینی است به خدماتِ جاودانه ی 
دکتر صادقی که از سال 1333 تا سال 1369، 
صادقانه به مردمِ سیرجان در حوزه ی درمانی 

خدمت کرد و حتی اموالش را نیز صرفِ ساختِ 
بیمارستان در این شهر کرد. خواجویی تاکید 
کرد: اراده ی شورا و شهرداری برای انجام دادنِ 
اقداماتی از این دست، در تغییر نگرش و اعتماد 
مردم به این دو نهاد نیز، بسیار تاثیرگذار است.

 امین صادقی رییس شورای شهر نیز با 
یادآوری خدمات ماندگار دکتر صادقی برای 
مردم سیرجان، گفت: شورای شهر و شهرداری 
برای مرمت این خانه و بحث خواهرخواندگی 
سیرجان با لنگرود که زادگاه آن مرحوم است، 
امیدواریم در جلسات  آمادگی کامل دارد و 
بعدی، این موضوعات نهایی و وارد پروسه ی 
اجرایی شود. رضا سروش نیا هم با اشاره به 
اقدامات شهرداری در حوزه ی فرهنگ و به ویژه 

گلیم، گفت: پس از جمع بندی نظرات و تاییدِ 
شورای شهر، این آمادگی از سوی شهرداری 
وجود دارد تا در مرمت خانه ی دکتر صادقی 
بازدید،  این  در  هم چنین  شود.  پیش قدم 
از  نیز  آستانِ قدس در سیرجان  نماینده ی 
آمادگی این نهاد برای اجاره و واگذاری این 
خانه به شهرداری در صورت مرمت این خانه 
خبر داد. در پایان این بازدید نیز قرار شد در 
جلسه ی دیگری که در صحن شورای شهر 
برگزار خواهد شد، ضمن بررسی تعیین کاربریِ 
این خانه و پس از حصولِ توافقات، قراردادِ 
مرمت و نگهداری این خانه بین شورای شهر، 
شهرداری، میراث فرهنگی و آستان قدس، 

بسته شود.

  اولين قدمِ شورا و شهرداری 
برای مرمتِ خانه ی دکتر صادقی برداشته شد

طبيبِ دل ها، خانه ات آباد

روی خط

 سلام روزهای دوشنبه ملاقات عمومی مردم و فرماندار است. بنده 
تاکنون بارها و بارها جهت حل مشکلات به این ملاقات عمومی رفتم 
و تاکنون هیچ مشکلی از کارم حل نشده لذا به نظر می رسد این 

ملاقات ها جنبه نمایشی دارد 8469
 وضعیت روشنایی خیابان های شهراسف بار است. اکثرخیابان ها و 
کوچه ها یا کاملأ تاریک اند یا نور کافی ندارند، اداره برق و شهرداری هر 
کدام در کم کاری خود دیگری را مقصر می داند و هیچ مرجع یا مقامی 
هم نیست از ضعف عملکرد شان پاسخ بخواهد و واقعأ عابران پیاده را شب ها 
خدا از عرض خیابان عبورشان می دهد چون عابران اصلأ برای رانندگان 

قابل دید نیستند خصوصأ اشخاصی که لباس تیره بر تن دارند0 0114
 از اداره برق خواهش دارم فکری برای روشنایی خیابان اصناف 

بردارند که تاریکی شب باعث ترس اهالی اصناف شده است 5855
 مردم از گرد و خاک سل گرفتند. شهردار و شورا لااقل به خاطر 
احترام به مسجد باید نسبت به آسفالت کوچه شهید بهشتی 30 که 
مسجد بیت الاحزان در آن قرار دارد و کوچه سپاس واقع در شهرک 
آب که رفت و آمد زیادی از آن صورت می گیرد اقدام کنند. سه سال 

است می گویند پیمانکار جدول ندارد . 7148
 من ساکن شهرک امام علی هستم از شما خواهش می کنم به 
وضع خیابان ها و فضای سبز شهرک کو ثر و امام علی برسید 0317

 حتما باید چند نفر تو این شهر بمیرند تا از خواب بیدار شوید، 
حتما باید یک روز سگ های ولگرد جلوی خودتان را بگیرند تا دستور 

پیگیری بدهید. لطفا یک شب ساعت 10 شب از اول یک بلوار پیاده 
حرکت کنید و برگردید ببینم فردا صبح اش جرات می کنید از آن 
مسیر عبور کنید. واقعا جای تاسف دارد در شهری مثل سیرجان 
جان سگ های ولگرد ارزشش بیشتر از جان انسان شده باشد 6418

 چند لامپ روشنایی کوچه آخر شهرک صدف چشمک زن 
شده اند ،خواهشمندیم تعویض شوند. 4998

 روبروی زایشگاه کوثر قدیمی، روبروی پارک واقعا وضع آسفالت 
خیابانش خراب است، حدود6ماه پیش برای لوله فاضلاب کانال زدند 
دیگر آن را آسفالت نکردند. بخاطر خدا درستش کنید تا الان چند 
تا تصادف شده است، به فکر ماشین ها نیستید لااقل به فکر جون 

مردم باشید 5855
 مسئولان جیرفت در زمان حضور هر یک از مقامات کشوری به کرمان 
و شهرستان جیرفت موضوع استان شدن جیرفت را مطرح می کنند و 
به خواسته خود خواهند رسید. چون خیلی پیگیر هستند ولی مسئولان 
سیرجان هیچگاه پیگیر استان شدن سیرجان نیستند یا اگر هم پیگیری 
می کنند مانند جیرفتی ها پیگیری شان پررنگ و همیشگی نیست.   0114
 متاسفانه حضور پلیس راه در جاده ها فقط شده گذاشتن دوربین و 
جریمه کردن، صبح ها از شش و ربع تا هفت اوج تردد سرویس های سواری 
و اتوبوس تو جاده معدن هست اگه امکان جلوگیری از تردد ماشین های 
باری تو این 45 دقیقه نیست حداقل از تردد بارهای ترافیکی جلوگیری بشه. 

حتما که نباید اتفاق بدی بیفته تا چاره اندیشیده بشه 2901
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